
Světoví jsme třeba v poznání mozku
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Nyn?jší rektor Univerzity Karlovy léka? Tomáš Zima už jako gymnaziální student v?d?l, ?emu se bude celý život v?
novat. Lákalo ho poznávání neznámého a toužil pomáhat pacient?m tím, že najde zp?sob, jak se vylé?í nebo jak se jim
uleví od utrpení. Už jeho st?edoškolská práce „Chromozomální odchylky neplodných muž? a žen“ dává správn? tušit,
že jeho obor nebude oby?ejný. A není. Titul profesor získal v oblasti léka?ské chemie a biochemie.
* Pro? jste se stal léka?em?
Tíhnul jsem k p?írodním v?dám. Na gymnáziu jsem za?al chodit do cytogenetické laborato?e na III. interní kliniku, kde
jsem se u?il st?íhat chromozomy a poznával taje medicíny. Váhal jsem mezi p?írodov?dou a medicínou, v laborato?
i m? zlákala práv? medicína.
* Jméno jakého slavného ?eského léka?e vás napadá jako první?
Není jedno, je jich spousta. Neuroložka profesorka So?a Nevšímalová, onkolog a hematolog profesor Pavel Klener,
kardiochirurg profesor Jan Pirk, psychiatr profesor Cyril Höschl. To jsou ti, na n?ž si v tomto okamžiku vzpomínám. ?
ada z nich byla mými u?iteli, mnozí jsou významní nejen pro ?eskou, ale i pro sv?tovou medicínu.
* Kolik léka?? už Univerzita Karlova vyslala do sv?ta?
?íslo z hlavy samoz?ejm? neznám. Ale ro?n? v pr?m?ru absolvuje na Univerzit? Karlov? asi sedm set léka??. Za
posledních sto let to tedy mohlo být kolem sedmdesáti až sto tisíci léka??.
* Jaké z posledních léka?ských objev? na UK opovažujete za významné?
Špi?kový máme výzkum v oblasti neurov?d - tedy zobrazování mozku, funkce mozku a jeho poznávání. A na sv?tové
úrovni jsou také naše práce spole?n? s Akademií v?d v oblasti vakcinace a nanotechnologií, které brzy za?nou pomáhat
pacient?m.
* M?žete p?iblížit, o co se jedná v oblasti vakcinace?
Kolegové hledali vakcínu, která ?lov?ku uškodí co nejmén?. A jejich ?ešení by m?lo eliminovat vedlejší ú?inky vakcín.
* A objevy nanotechnologií?
Výzkum nanotechnologií se nyní vyvíjí dv?ma sm?ry. Jeden ?eší, jak s pomocí nanopartikulí dostat léky do bun?k na p?
esn? cílená místa. Druhý sm?r se v?nuje nanomateriál?m. Pro lepší p?edstavu uvedu p?íklad pacienta s popáleninami.
Pacientovi vezmeme bu?ky z krve, dáme je kultivovat a na síti z nanovláken rychle vyrostou nové bu?ky, tedy základ
k?že, který pak dáme pacientovi zpátky.


